

## HOUSE OF ASSEMBLY,

QUEBEC, Friday, 21st November, 1828.

**T**HE House being met, and Mr. Speaker elect having taken the Chair,

Message to attend His Excellency.

A Message by Chevalier *Robert d'Estimauville*, Esq. Gentleman Usher of the Black Rod :—

Gentlemen,

I am ordered to acquaint this Honorable House, that His Excellency the Administrator of the Government commands your immediate attendance in the Upper House of the Legislature.

Accordingly Mr. Speaker elect, with the House, went up to the Legislative Council Chamber, where being,

The Honorable Speaker of the Legislative Council said,

Gentlemen of the Assembly,

Speech of the Speaker of the Legislative Council.

I am commanded by His Excellency to inform you, that he does not see fit to declare the causes for which he has summoned this Provincial Parliament, until there be a Speaker of the Assembly duly elected and approved; and I am therefore further commanded to enquire whether you have proceeded to the election of a Speaker, and if you have upon whom your choice has fallen.

Whereupon Mr. Speaker elect said,

May it please your Excellency,

Mr. Papineau's Speech.

The House of Assembly has proceeded, in obedience to His Majesty's commands, to the election of a Speaker, and I am the person upon whom their choice has fallen, I respectfully pray that it may please your Excellency to give your approbation to their choice.

Then the Speaker of the Legislative Council said,

Mr. Papineau,

Mr. Papineau approved of as Speaker.

I am commanded by His Excellency to acquaint you, that he approves the choice which the Assembly has made of you to be their Speaker, and relying upon your loyalty, talent and discretion, he doth allow and confirm your election.

Then Mr. Papineau said;

Sir,

The manner in which your Excellency has been pleased to signify your assent to the choice of the Assembly, of which I have the honor to be the object, demands from me the deepest and sincerest gratitude. If, in executing the duties of my station, I should at any time hereafter involuntarily fall into error, I humbly entreat that the fault be imputed to me, and not to them whose servant I have the honor to be, and that they, Sir, may be the better enabled to perform their duty to His Majesty and to their country, I do, in their name and in their behalf, by humble petition, lay claim to their rights and privileges, particularly that they may have liberty of speech for the better management of their debates, access to your Excellency's person on all reasonable occasions, and that their proceedings may receive

## CHAMBRE D'ASSEMBLEE,

QUEBEC, Vendredi, 21 Novembre 1828.

**L**A Chambre étant assemblée, et Mr. l'Orateur élu ayant pris la Chaire,

Message par Chevalier *Robert D'Estimauville*, Ecuyer; Gentilhomme Huissier de la Verge Noire :

Message pour que la chambre se rende auprès de son Excellence.

Messieurs,

J'ai ordre d'informer cette Honorable Chambre, que Son Excellence l'Administrateur du Gouvernement requiert votre présence immédiate dans la Chambre Haute de la Législature.

En conséquence Mr. l'Orateur élu s'est rendu avec la Chambre dans la Chambre du Conseil Législatif, où étant,

L'Honorable Orateur du Conseil Législatif a dit :

Messieurs de l'Assemblée;

J'ai ordre de Son Excellence de vous informer qu'il ne juge pas à propos de déclarer les motifs pour lesquels il a convoqué ce Parlement Provincial, jusqu'à ce qu'il y ait un Orateur de l'Assemblée dûment élu et approuvé, et il m'est en outre ordonné de m'informer si vous avez procédé à l'élection d'un Orateur, et si vous l'avez fait, sur qui votre choix est tombé.

Discours de l'Orateur du conseil législatif

Sur quoi Mr. l'Orateur élu a dit :

Qu'il plaise à Votre Excellence;

En obéissance aux ordres de Sa Majesté la Chambre d'Assemblée a procédé à l'élection d'un Orateur, et je suis la personne sur laquelle l'honneur de son choix est tombé, je supplie respectueusement Votre Excellence qu'il lui plaise vouloir bien approuver ce choix.

Discours de M. Papineau.

Alors l'Orateur du Conseil Législatif a dit :

Mr. Papineau,

Son Excellence m'ordonne de vous informer, qu'il approuve le choix que l'Assemblée a fait de vous pour être leur Orateur, et se reposant sur votre loyauté, vos talents et votre discrétion il le sanctionne, et approuve votre élection.

Mr. Papineau approuvé comme orateur.

Alors Mr. Papineau a dit :

Monsieur,

La manière dont Votre Excellence veut bien donner sa sanction au choix de l'Assemblée, dont j'ai l'honneur d'être l'objet, exige ma reconnaissance la plus profonde et la plus sincère. Si, dans l'exécution des devoirs de ma charge, il m'arrivait de tomber par la suite involontairement en erreur, je supplie humblement que la faute puisse m'être imputée, et non à l'Assemblée, dont j'ai l'honneur d'être le serviteur; et afin, Monsieur, qu'elle puisse mieux remplir ses devoirs envers Sa Majesté et son Pays, je réclame en son nom et pour elle, par une humble Pétition, tous ses droits et privilèges; particulièrement qu'elle puisse avoir la liberté de la parole pour mieux conduire ses débats, accès à la personne de Votre Excellence dans toutes les occasions convenables, et que ses procédés puissent